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FACTORS THAT INCREASE THE COMPLIANCE OF DENTAL 
PATIENTS AT THE STAGES OF ORTHOPEDIC TREATMENT

TursunovaM.F. PhD. GulmuhammedovP.B.

Relevance of the study: the successful result o f dental treatment and the degree 
o f adherence to treatment, in addition to the technical aspect, largely depends on the 
behavioral models o f both the patient and the dentist, as well as on the level o f their 
interaction. In this regard, it was proposed to divide adherence into two components: 
compliance and concordance. In medicine, compliance (adherence) is understood as 
the degree to which a patient correctly follows medical recommendations. Lack of 
adherence is seen as a major barrier to the effective delivery o f health care. Without 
the active participation of the patient, it is difficult to achieve the solution of the 
tasks. If the model according to the type o f compliance provides for the simple 
execution of medical instructions by the patient, then the model - concordance 
considers the process o f therapy as cooperation and partnership between the doctor 
and the patient.

The novelty of the study: a trend was revealed for better adherence to treatment 
in women, compared with men, due to a more trusting relationship with the attending 
physician. It was found that most patients do not seek to follow the doctor's 
recommendations, especially if they are not informed about their disease and its
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complications. Along with high professionalism, in order to achieve compliance, a 
doctor must have empathy and adequately present the necessary information 
available to any patient, taking into account the educational qualification and the 
level o f complexity o f the material.

Problem: studies have shown that the success o f orthopedic treatment is 
associated not only with the qualifications, the level o f professional training o f the 
orthopedist and dental technician, the availability o f modern equipment and 
instruments, but also with the consideration o f compliance factors and the individual 
characteristics o f the patient.
Conclusions: increasing the efficiency o f orthopedic treatment o f patients with 
removable and non-removable dentures is facilitated by obtaining complete, timely 
and accessible information about the state o f their oral cavity, as well as awareness 
o f the possibility o f complications o f diseases increases their responsibility for the 
treatment.

СПОСОБ КЛИНИЧЕСКОГО ИЗГОТОВЛЕНИЯ ВРЕМЕННЫХ
КОРОНОК

Сулейменов Аскар Нурланови магистр 1-курс. ТГСИ  
Научный руководитель: д.м.н. Салимов О.Р., заведующий кафедры 

"Пропедевтика в ортопедической стоматологии:
Ташкентский государственный стоматологический институт, Узбекистан

Актуальность исследования. Изготовление временных коронок является 
обязательным этапом лечения современными несъемными эстетическими 
зубными протезами. В практике ортопедической стоматологии известно 
несколько способов их изготовления: клинические и лабораторные. Каждый 
из них имеет свои преимущества и недостатки. Недостатками лабораторных 
методов являются наличие растянутых по времени дополнительных этапов 
изготовления временных коронок, необходимость повторного посещения 
пациентом врача-стоматолога-ортопеда, а также дискомфортное положение 
пациента в этот период: зубы, отпрепарированные под ортопедическую 
конструкцию, особенно передней группы, нарушают эстетическое 
восприятие, что может ухудшить качество жизни пациента. В связи с этим 
наиболее распространены клинические методы. Неоспоримым их 
преимуществом является быстрота, точность и возможность зафиксировать 
конструкцию в полости рта пациента в это же посещение. Существует 
несколько клинических методов изготовления временных (провизорных) 
коронок: путем формирования в полости рта из блока самотвердеющей 
пластмассы; метод перебазировки в полости рта стандартных пластмассовых 
коронок; прямой метод формирования временной коронки при помощи 
целлулоидного колпачка; метод формирования временной коронки в 
предварительно полученном оттиске. Недостатками перечисленных способов 
является обязательное наличие у врача дополнительных, зачастую 
дорогостоящих приспособлений (например, стандартные пластмассовые 
коронки, целлулоидные колпачки) . Также известен способ изготовления
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